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Lørdag

18.00
Lynæs Kro: Paris by night
18.30
Karl-e: Mad og musik: The Hyg-
geband
19.30
Hundested Kino: Operabio 
- gallakoncert med Jonas Kauf-
mann
20.00
Mejeriet, Torup: Indra, jazz

Søndag

15.00-18.00
Støbeskeen: Englehud

Kosmorama
12.45 Kung Fu Panda 4
15.00 Drengen og hejren
17.30 Rom
19.30 Dune: Del 2

Hundested Kino
15.00 Copa 71 - dokumentar

Kosmorama
12.45 Kung Fu Panda 4
15.00 Drengen og hejren
17.30 Rom
19.45 Ripple

Frederiksværk: Hille-
rød-Halsnæs Diabetes-
forening inviterer tirsdag 
19. marts 17-19 til diabete-
scafé i Kulturkælderen på 
Frederiksværk Bibliotek.

Her kommer Ulla 
Bahne, klinisk diætist, 
og holder foredraget 
”Kurven fuld af diabe-
tes- og hjertesundhed”. 
Uden en løftet pegefin-
ger vil Ulla Bahne give 
råd og idéer til, hvordan 
man ændrer sin livsstil.

Ved at spise hjerte-
sundt kan man reducere 
risikoen for at udvikle 
eller forværre hjer-
te-kar-sygdom. 

Alle er velkomne. 

 nb

Klinisk 
diætist 
fortæller 
om hjerte-
sund kost

Halsnæs: Flere 
midler fra staten 
har banet vejen for 
projektet genopstan-
delse.

Af Kasper Daugbjerg Dønbo
kasper.doenbo@sn.dk

D et er syv måneder 
siden, at døren til 
M i l jøm i n i s te r ie t 

smækkede bag de tre nord-
sjællandske borgmestre - Be-
nedikte Kiær(K), Helsingør 
Kommune, Bent Hansen(V), 
Gribskov Kommune og 
Steffen Jensen(S), Halsnæs 
Kommune - som med skuf-
felsen malet i ansigtet kunne 
konstatere, at det fælles kyst-
sikringsprojekt Nordkystens 
Fremtid nu var lukket og ind-
stillet. Men det er snart højtid 
for genopstandelser, og nu ser 
det ud til, at projektet genop-
står fra de døde. 

Et enigt byråd stemte tors-
dag aften for, at Nordkystens 
Fremtid skal genoptages og 
videreføres. 
- Tak for opbakningen, det er 
rigtig vigtigt. Der har været 
generel opbakning til sagen 
gennem årene, og jeg synes, 
at vi har håndteret det rigtig 
godt i vores kommune. Jeg 
glæder mig til ikke at skulle 
holde et utal af møder i den 
her sag, men at der snart kom-
mer noget sand, sagde Steffen 
Jensen på byrådsmødet. 

I et interview med Sjæl-
landske Nyheder forklarede 
Steffen Jensen inde byråds-
mødet, at kroner og øre er 
den afgørende faktor for, at 
projektet graves op igen. 

I slutningen af 2023 blev 
Nordkystens Fremtid tildelt 
19,1 mio. kroner fra den stats-
lige kystpulje. Det bringer 
det samlede tilskud op på 
87,6 mio. kroner. Samtidig 
forlængede regeringen kyst-
puljens levetid med et år, så 
projektet også i 2024 kan søge 
om tilskud. 

- De ekstra midler er helt 
afgørende brikker for, at vi 
kan lande det her politisk. Var 
de  ikke kommet, så havde vi 
ikke stået i dag med den her 
sag. Det er helt sikkert, siger 
Steffen Jensen. 

Dermed følger Halsnæs 
Kommune i halen på Gribs-
kov Kommune, der netop har 
besluttet at genoptage Nord-
kystens Fremtid. 

Rev delte vandene
De tre kommuner har siden 
2014 ønsket at igangsætte en 
omfattende sandfodring, der 

skal beskytte deres 60 kilo-
meter kystlinje - ejendomme, 
kritisk infrastruktur, strande, 

naturarealer, fredede fortids-
minder og andre kulturvær-
dier - mod accelererende 
klimaforandringer, der med-
fører forhøjet vandstand og 
både kraftigere og hyppigere 
storme.

Alligevel er der stadig 
ikke kørt en eneste trillebør 
med sand på strækningen, 
og Venstres Thomas Møl-
ler Nielsen bemærkede da 
også, at det meget sjældent, 
at et anlægsprojekt formår at 
strække sig over 10 år, uden 
der er stukket så meget som 
en spade i jorden. 

 - Vi vil i Venstre ikke læg-
ge skjul på vores store glæde 
over, at projektets viderefø-
relse  synes sikret med den 
beslutning, vi træffer i aften 

- med den anden hånd vil 
Venstre heller undlade at 
udtrykke ærgrelse over, at 
hele processen er blevet uri-
meligt forhalet, og det er ikke 
på grund af manglende velvilje 
fra byrådet, for den vilje har 
været tydelige fra dag 1, sag-
de han og sendte en stikpille 
mod de statslige styrelser og 
ministerier. 

Stenrev delte vandene
For de store mængder sand, 
kommunerne ønsker at sand-
fodre med, kommer til at dri-
ve gennem et EU-beskyttet 
Natura 2000-område med 
46 hektar stenrev, og kom-
munerne og Miljøministeri-
et nåede sidste år aldrig til 
enighed, hvordan det skal 
kompenseres. 
Derfor blev projektet sidste 
år lagt i graven. 

Ministeriet stillede sidste 
år krav om, at kommunerne 
skal bruge et stort millionbe-
løb på at etablere nye stenrev, 
og det ligger nu fast, at det er 
en forudsætning for at rea-
lisere Nordkystens Fremtid. 
De nye stenrev skal svare til 
de rev, der påvirkes i løbet af 
projektets 50-årige tidshori-
sont, og de skal anlægges før 
strandfodringen gennemføres.

- Vi har regnet på priserne 
på stenrev, og det ser ud til, 
at vi kan få det billigere end 
forventet. Med tilskuddet fra 
2023, så begynder tallene for 
indtægter og udgifter at nær-
me sig hinanden i en grad, at 

det giver mening at slå til, 
siger borgmester. 

Gribskov tager regningen
Stenrevene skal anlægges 

Gribskov Kommune kyst 
baghav(e) i statens vand ud 
for kysten, og derfor er det 
også Gribskov Kommune og 
grundejerne her, der kommer 
til at hænge på størstedelen 
af ekstraregningen. Her en-
der den samlede regning for 
projektet på 90 mio. kroner. 

- Det er i Gribskov, at Na-
tura 2000-området bliver 
påvirket, så det er også her, 
at størstedelen af regningen 
skal betales. Det betyder selv-
følgelig, at de får forholdsvis 
mere af tilskuddet, siger Stef-
fen Jensen. 

I Halsnæs Kommune løber 
udgifterne til de nye stenrev 
op i 764.217 kroner, og det får 
de samlede anlægsudgifter i 
projektet til at lande på 31,5 
mio. kroner. Cirka en tredjedel 
af udgifterne bliver dækket 
med midler fra kystpuljen, 
mens resten fordeles mellem 
kommunen og grundejerne. 

Da Halsnæs Kommune 
ejer 20 procent af kyststræk-
ningen, vil kommunen som 
grundejer blive opkrævet i alt 
3.5 mio kroner. 

-  Det bliver ikke væsentlig 
dyrere for os. Man kan stadig 
regne nogenlunde med den 
plan, der er lagt, hvor kommu-
nen lægger ud for udgifterne 
til projektet og efterfølgende 
kratter pengene ind.

Var dødt og begravet: Nu bliver 
kystsikringsprojekt genoplivet

Et enigt byråd besluttede torsdag at genoptage det omfattende kystsikringsprojekt Nordkystens Fremtid. Foto: Allan Nørregaard 

 ’Vi har regnet på 
priserne på stenrev, 
og det ser ud til, at vi 
kan få det billigere 
end forventet.

Steffen Jensen (S), 
borgmester 

Nordkystens Fremtid

 ● Siden 2014 har Halsnæs, Helsingør og Gribskov kom-
muner arbejdet på det fælleskommunale kystsikrings-
projekt Nordkystens Fremtid, hvor omfattende sand-
fodring med cirka 1.500.000 m3 sand skal beskytte 
deres 60 kilometer kystlinje.

 ● Efter et møde med miljøminister Magnus Heunicke i 
august 2023 skrinlagde de tre borgmestre projektet, 
fordi ministeriet stillede krav om, at der skal bruges et 
stort millionbeløb på at etablere stenrev, hvis projek-
tet skal blive en realitet. 

 ● Syv måneder senere bliver Nordkystens Fremtid gravet 
op igen. Ca. 20 mio. fra kystpuljen i 2023 - 86 mio. i 
alt siden 2020 - samt muligheden for at søge flere 
midler i 2024 har givet kommunerne tro på, at det kan 
gennemføres alligevel.

Redaktør

Mikkel Svinth Rødgaard
tlf 48 24 41 00
halsnaes@sn.dk
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